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UNITED STATES DISTRICT COURT 
FOR THE DISTRICT OF COLUMBIA 

OBADA MZAIK, 

Plaintiff, 

v. 

Case No. 1:22-cv-00042-ACR 

Complaint for Torture 
28 U.S.C. § 1605A 

SYRIAN ARAB REPUBLIC, 

Defendant. 

DECLARATION OF WALID AL-AASHBAN BIN ABDULLAH 

I, Walid Al-Aashban bin Abdullah, hereby declare the following: 

1. I have personal knowledge of the facts set forth in this declaration. If called as a witness, I shall

testify truthfully to these facts under oath.

2. I was born in the city of Idlib in 1987. I am married. I currently reside in Turkey and work in

real estate construction.

Detention at the Air Force Intelligence’s Facilities at Mezzeh Military Airport 

3. I was detained at the Intelligence Branch on June 9, 2012. I was called Prisoner No. 88 in

Prison Cell No. 10. Of everyone who arrived with me, I was the only one from the battalion.

4. In that prison cell, we were separated into prison cells. The prison cell was very small,

measuring two meters by one and a half meters. When I arrived, there were about six detainees,

but the number later increased to 13.

5. The food was relatively good. We would eat about three loaves of bread, over three meals.

Breakfast would consist of eggs, olives and jam. Lunch would be bulgur or rice. At dinner, we

would always be given boiled potatoes. But we would feel severe thirst. There was a bottle

containing one liter of water. This bottle had to be enough for all of the detainees in the cell all

day. When we would go to the restrooms, we would fill the bottle, but it would not be enough

for that large number, because the weather was very hot.

6. We would go to the restroom twice a day. They would measure the time, and we could not

exceed the time specified for us in the restroom. Otherwise, we would be beaten.
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7. I was not summoned to any interrogation session on the day I arrived at Mezzeh Military 

Airport, because I arrived during the night. I was summoned to an interrogation session first 

thing the following morning. My hands were cuffed behind me, and my eyes were covered. I 

was placed in a place in the same building I was in. I walked about 200 meters, and then they 

asked me to stop. At that moment, I felt like I was standing in a yard, because I could feel the 

sun's light and heat. I was only wearing underwear. I stood there for many hours until my feet 

were almost burned, because the ground was very hot from the heat of the sun that had been 

shining above my head the entire time. 

8. The heat of the sun then gradually lessened, so I thought it was the afternoon. I heard the sounds 

of screaming, torture, beatings, swearing, and cursing the entire time. The sounds of torture I 

heard were enough to make anyone confess to the most serious charges. 

9. I was emotionally tortured while standing there anxiously awaiting my turn. After the 

afternoon, one of the soldiers came and took me to the interrogator's office. When I entered, I 

heard the  

interrogator’s voice, ordering me to take the blindfold off my eyes. When I took it off, I saw the 

interrogator. He asked me, “Do you know why I allowed you to remove the blindfold from your 

eyes?” I told him, “Why, sir?” So, he said, “Because you will never get out of here.” I said, “I 

did not do anything, sir.” I then started talking to him about my love and loyalty for the country. 

He then started yelling and cursing at me and ordered me to lie down on the ground. He ordered 

one of the agents to beat me. He then ordered that the officers and soldiers from the Air Defense 

Battalion, who had been arrested a while before me, be brought in. They started being brought 

in one at a time. They were blindfolded, whereby I could see them, but they could not see me. 

10. The first was a major from Homs. The interrogator asked him how they would communicate 

with the terrorists. I learned from his statements that they had implicated me in the case, 

because they had been sure that when I left on leave, I would never return. This is because they 

knew my ideas well and were arrested while I was on leave. 

11. Following these statements, the interrogator began leveling a torrent of accusations against me. 

He said that they knew we wanted to control the Regiment, that we were working with the 

revolutionaries in Aldamir, that we were funding them, and that we were coordinating to kill 

officers and fire rockets on Qasioun. 

12. The interrogator then brought another detainee, who was a captain, as well as agents, one after 

the other. He asked them the same question, and they all gave him the same answer, which was 

a list of people’s names. They were all blindfolded and did not expect me to be in the room. 
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Frankly, I was very surprised by their identical answers against me, stating that they were under 

my command. 

13. After they all left, I began denying that. I said I had nothing to do with anything they had said. 

The officer began swearing, cursing and using obscene language. He also ordered the agents to 

take me away. The agents began taking me away to be tortured. They hung me up by the wrists 

and I was suspended (i.e., I was hung up in such a way that my feet could not touch the floor). I 

was swinging indescribably. 

14. But the torture did not stop there. One of the agents inserted an electric wand into my 

underwear and electrocuted my genitals. With each electric shock, I would jump upwards from 

the severity of the pain. My body would then drop down, and I would feel severe pain in my 

hands because I was suspended by the wrists, and the weight of my body was borne by my 

hands and shoulders. One of the agents intentionally inserted the electric wand into my genitals, 

and with every scream, he would put table salt into my mouth, until I could no longer scream. 

15. I remained suspended by the wrists for a long time in the afternoon. I was brought down once at 

dinner time, and then they suspended me again. The next morning, they brought me down at 

breakfast time, and then suspended me again at lunch and dinner time before they released me 

from suspension. I think I was left suspended for at least 36 hours. In the final hours, I asked 

them to bring me down so I could confess, but they said, we do not want any confession from 

you about anything. 

16. On that day, they brought me down one hour after dinner. Then, I was taken back to the same 

interrogator's room. I immediately told him, “Tell me, sir, what do you want me to confess to so 

I can confess immediately?” He told me, “You wanted to take control of Regiment No. (16) and 

you wanted to shoot (S200) rockets at Ghouta and Qasioun.” I said, “Sir, first of all, rockets are 

only in the air and cannot be aimed at a ground target.” The interrogator then accused me of 

being part of a group that wanted to hit Qasioun. I told him, “Yes, we can hit Qasioun, because, 

if we want to check whether or not the radar is working, there is a fake target in Qasioun to 

check the accuracy of the radar.” The interrogator then said, ‘You guys are also planning to 

bomb the Republican Palace, and hit the Fourth (4th) Division and the Republican Guard.” I 

denied that. He then told me, “You were planning to kill the Alawite officers' crew in the 

battalion.” So, I told him, “No, sir.” 

17. He then asked me to lie down on the ground and hit me forcefully with a cable. At that moment, 

my body was exhausted and unable to withstand that. I began crawling on my abdomen like a 

snake. He then told one of the agents, “Bring me the Qaris [a metallic rod about one meter long, 
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with a cable attached to its end]. He held the Qaris by the metallic rod, wrapped the cable 

around my feet, and then lifted my legs, causing my body to rise slightly at an angle of 

approximately 45 degrees, and began beating me. 

18. In that instance, the pain from the Qaris was excruciating, many times more severe than the pain 

from a beating. I began feeling like he was almost penetrating my bones from the severity of the 

pain. I asked him to put me down, and I confessed that we were planning to kill Alawite officers 

in order to control the regiment. 

19. After that, the interrogator asked me to provide the names of the officers and agents in the Al-

Ishara Department who were supposed to cut off communications in the Al-Fouj area. I began 

giving him the names of people I knew for certain were defectors and completely unreachable. 

Then, the officer ordered that I be returned to the cell. 

20. All of the interrogation sessions occurred within the first days of my entry into the branch, and I 

remained in that prison cell for about 10 days. I was unable to get to know anyone because of 

my health situation. I was exhausted from being suspended by the wrists and from the torture. 

Because of being suspended by the wrists, I still bear the signs of the restraints to this day. 

21. After about 10 days, my name was called in the morning. When I came out, they moved me to 

Prison Cell No. 30. It was very small two meters by one and a half meters. We were 12 

detainees in there. Some of us were standing and others were sitting. We took turns because it 

was so crowded. 

22. My condition was relatively good compared to the other detainees. Most detainees in Prison 

Cell No. 30 showed signs of severe torture. I stayed in that prison cell for 80 days, and some of 

the people would go to interrogation and torture sessions. 

23. On the 20th day of my presence in that prison cell, I was summoned to another interrogation 

session. When I came out, I saw from under my blindfold an elderly detainee who was 

suspended by the wrists and screaming. 

24. As for me, the interrogation session was aimed at having me confirm what I had confessed to in 

prior sessions. 

25. Two days later, I saw the elderly detainee whose body bore unforgettable marks of torture. He 

told us that they had placed him in a coffin and informed him that it was equipped with a timer. 

They threatened that if he didn’t confess about the weapons, he would be buried alive. The 

man's psychological state was severely deteriorated, and he was overwhelmed with extreme 

fear. 
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26. I remember that one time, in late Ramadan, I heard the sound of the torture of women for the 

first time. One of them was cursing and swearing at an interrogator called Abu Musa. She was 

also calling for help, crying and screaming. It was a very difficult day for us. Her screams made 

everyone in the prison cell cry. 

27. While I was in that prison cell, a large number of detainees came to the branch from the city of 

Hama. Not a day would pass without an airplane landing at the airport to transport detainees. 

They were also divided among the prison cells. They would be tortured and starved in such a 

way that they resembled skeletons. 

Transfer to the Air Force Intelligence’s Al-Qassaa Branch in Damascus 

28. I spent about three months between Prison Cell 10 and Prison Cell 30 at the Air Force 

Intelligence’s branch in Mezzeh. Then, the names of a large group of detainees were called, 

including my name. We were blindfolded that morning, taken by bus, and dropped off in a 

place resembling a cellar. Indeed, we went down to what seemed like a basement, while we 

were handcuffed and blindfolded. As soon as I had the opportunity, I asked one of the jailers, 

“Do you know my cousin? He is called so-and-so.” I barely finished my phrase when a large 

number of agents gathered and started beating me everywhere on my body. 

29. I was taken to a prison cell, and they beat me all the way there until they opened the door to the 

prison cell. I was kicked into the prison cell. At that point, I fell to the prison cell floor. 

30. I saw six detainees in that solitary cell, and I learned from them that we were in the Air Force 

Intelligence’s Al-Qassas branch in Damascus. 

31. The solitary cell measured 1.70m x 1.20m and its ceiling consisted of mesh that was about 

twenty-five (25) centimeters above our heads. It was also very dark in that place. 

32. The suffering occurred when we went to the restroom. We would be taken out individually 

twice a day, and we were required to exit [the prison cell], enter the restroom toilet, and then 

return within 11 seconds. If we took longer, which happened often, we would be placed inside a 

wheel [tire] (a type of torture) and we would be beaten severely. 

33. As for the food, it consisted of two meals a day. Each prisoner would get the equivalent of two 

loaves of bread a day. 

34. I stayed at that place for a long time, about three (3) months, without being summoned for any 

interrogation session. We just followed a single routine. We would be beaten in the wheel [tire] 

at least once a week. 
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35. Three days before getting out of the Al-Qassas branch, I was summoned and blindfolded. While 

blindfolded, I heard someone tell me that a pardon had been issued for me, and that I would be 

getting out based upon it, but that I would first have to provide some information about a certain 

person. So, I told him, I did not know him. So, he told me that he was known for chanting at 

demonstrations. I reiterated that I did not know him. So, the jailer told me, you seem not to want 

to get out with the pardon. He asked that I be returned to the prison cell without being sent for a 

torture session. 

36. The next day, my name was called at night, and I was taken out of the prison cell. When I got to 

the office, they asked me to sign some papers, I was not blindfolded. Then, I was returned to my 

room. 

37. One day later, at night, I was summoned again. I was taken out of the building by vehicle. I was 

blindfolded. However, I could see a little bit from under the blindfold. When we arrived at the 

destination, I entered a building. I did not know where I was, but I heard the jailer’s voice, and 

it was familiar to me from the Intelligence Branch. His name was Abu Shouaib. He was from 

Jabal Al-Sheikh in Quneitra. So, I expected that I would be returned to the Intelligence Branch.  

Return to the Air Force Intelligence’s Branch in Mezzeh 

38. I started wondering why I was being sent back to the Intelligence Branch. I remained standing 

in a hallway for at least one and a half hours. Then, I was brought into the interrogation room. 

The officer’s voice was unfamiliar, but he spoke to me in the same way as an officer from the 

Al-Qassas Branch. He told me that there had been a pardon, and that he could forward my name 

so you could benefit from the pardon from me. He asked me for information about a person. I 

felt like they were using this person's name as bait to learn whether or not I would confess 

against him. This is even though everyone knew I did not know him and would not confess 

against him. When I did not tell him anything, he said, it seems to me that you do not want to 

benefit from the pardon. He then ordered that I be transferred. 

39. This time, I was transferred to a group cell. It was on the ground floor. It measured about four 

meters by five meters, but there were over 100 detainees in it. 

40. While I was in that group cell, I developed a very high fever. The left side of my torso then 

started to swell. The doctors told me that it was likely an abscess. My condition began to 

gradually deteriorate until I was taken out and given protein. The group prison cell leader would 

also provide painkillers and anti-inflammatory medications. I suffered for a month and a half. 

Even one of the doctors, whose name I do not recall, would cry about my condition when he 
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would examine the abscess. I started losing a lot of weight, and I was given more space than 

others in the group cell so I could lie down, because I could no longer move. 

41. One and a half months after the abscess started, while I was lying down, I felt something like 

water coming out of the abscess. I put a sweater on it, and it filled up with so many secretions 

that I could almost wring it out. Despite that, the size of the abscess did not change. My 

colleagues in the prison cell treated me by squeezing the abscess until a large blood clot came 

out of it. 

42. The next day, an Alawite jailer was brought in. He began exerting his control and gathering the 

detainees in a small area of the prison cell. He and his men took control of the larger area. He 

was beating the detainees, tying up their hands and legs to bread sacks, and beating them 

severely. He was mean and spiteful. I was unable to find out his name. 

43. The next evening, one of the detainees was brought back, but he looked very strange. He  was 

brought back wearing orange women’s underwear. His foot had been broken since the moment 

I entered the group cell. The group prison cell leader had forced him to sing a demeaning song 

by a female singer. The scene of the detainee standing in the middle of the room with a broken 

foot and wearing women’s underwear was so degrading to him that I wept about the point we 

had reached, particularly when he began singing the song. The group prison cell leader was not 

satisfied with this level of humiliation. He told the sheikh, “That’s not enough. We want to see 

dancing.” That sheikh was unable to move. When he did not respond to these orders, he was 

slapped by the director of the group cell and his assistants. 

Phase of Transfer to the Military Police in Qaboun 

44. Several days after this incident, my name was called along with a group of names. It was 

morning. We were transferred to a place inside the building, which I felt was a lot roomier. We 

were blindfolded and our hands and legs were shackled to a group chain. We were transferred 

to another place. We did not know where it was. But, when we arrived, we were taken off the 

bus, and we learned that it was the Military Police building. 

45. As soon as we entered, the blindfolds were removed from our eyes. Most of them knew each 

other. We were about 30 detainees, who were surprised to find me among them, because they 

had expected me to defect as soon as I had gone on leave. 

46. We were all the sons of a single calling, and most of them were the regiment’s agents, officers 

from the battalion, and the surrounding protection troops. We were then taken to the fourth 
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floor for presentation to the Military Court. They began bringing us in, in alphabetical order. I 

was one of the last to be presented to the judge. 

47. When I went in to see the judge, he told me, “Were your statements to Air Force Intelligence 

true and correct? I told him, “No, sir. I only confessed under duress and torture. After the judge 

was done with everyone, we were transferred to the prison at the Military Police. During our 

transfer there, we were severely beaten by the agents while they were taking us to the prison. 

48. My name was called from above. So, I told him, “Here, sir.” So, he told me, “Come up here”. 

When I went up the stairs, I was surprised to find my paternal cousin there. I sat in his office. 

My paternal cousin was a jailer and had a good relationship with the officers. He had finished 

his service more than five years prior. At that point, he brought me food. I sat with him and ate 

in a yard near the prison cells. 

49. He then left and came back with a piece of paper. So, he told me, “This is a visitor’s card in the 

name of your mother and brother. They will visit you when you go to Sednaya Prison. Frankly, 

I was not very surprised when he told me that I would be transferred to Sednaya Prison, because 

I expected that it was similar to a civilian prison, and that we would be done with the Security 

branches. 

50. I stayed at the Military Police for two nights. On the morning of the third day, we were 

blindfolded, and a covered vehicle came to transport us. The mistreatment began as soon as we 

went into the prison. 

Phase of Transfer to Sednaya Prison 

51. This was April of 2013. As soon as we entered prison, they asked us to cover ourselves. We 

would put our hands on our eyes and our heads on the ground in such a way that we could see 

no more than one (1) meter in front of our feet. We were brought into a lobby and from there 

into a yard to the right. We were all kneeling with our hands on our eyes. We were then asked, 

“Who has been here before? I think there was someone [who had been there before] because 

they would take some of the detainees to the other side of the yard and beat them. Then, they 

moved us downstairs. I do not remember where we were taken. Then, they put us together and 

started beating us. 

52. Then, they started counting up to five. As soon as they were done counting, we were supposed 

to be naked. Then, they beat us and moved us to the prison cell. During our transfer, we were 

subjected to the worst types of beatings and torture. Almost everyone had wounds, was bleeding 

or had a broken bone when they got to the prison cell. 
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53. We were six detainees, and we had a hard time seeing each other because the place was dark 

and cold. There was a weak light in the ceiling. The room measured no more than one and a 

half meters by two meters and contained a small toilet in the corner of the prison cell.  

54. We slept on our side, and about three days later, they gave us our clothes. When we put our 

clothes on, we began suffering a lot from the lice. So much so that we would hear the sound of 

lice every time we stepped with our feet. They would pop under our feet. 

55. We would get one meal from an opening at the bottom of the door. Whichever detainee would 

extend his hand to take the food would have his hand beaten badly. So, we started taking turns 

to bring the food, which consisted of a few olives and a little bit of bulgur or rice topped with a 

bit of boiled potato. 

56. The six of us remained in that prison cell for about 28 days. We were never taken out of the 

prison cell, but we would be beaten while fetching the food. We suffered a lot from the lice and 

the severe illness that one of the detainees developed (which was diarrhea so severe that, 

towards the end, he had to stay in a separate toilet). We would hear the sounds and [see] the 

images of torture in the corridors. 

57. On the last day, we were in that prison cell, they took us out and asked us to take all of our 

clothes off. Then, we went upstairs, and they put us in a group prison cell. We were only given 

underwear. The detainees from the Air Defense battalion were assembled in that group, with the 

exception of two officers who were taken to another prison cell. 

58. About an hour after we were assembled in that prison cell, they brought in food and instructed 

us that as soon as the outer door of the prison cells was opened, we should turn to face the wall 

while kneeling and cover our eyes with our hands. This was in order to intimidate us. One of the 

detainees was chosen, and they beat him severely in the same group cell. 

59. Then, each detainee was asked about the city he was from. Then, they chose a detainee from the 

city of Deir ez-Zor to be the group prison cell leader. We later learned that the wing leader was 

from Deir ez-Zor. The wing leader would come in every day and ask him about the violators. 

He would answer that there were no violations. Then, he would be beaten and tortured severely, 

almost to the point of death. He would pass out upon being left.  

60. This went on for three days. We then agreed with him that detainees would be chosen each day 

for the torture. The torture was carried out with different tools, including beatings with cables or 

iron pipes. 

61. At that time, the health of one of the detainees began to deteriorate significantly. He developed 

a bad infection in his molar, which led to abscesses in his mouth that spread throughout his 
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mouth. Then, his face began to swell. Then, his chest became infected. While eating food, he 

tried to put a bit of food in his mouth, but he could not swallow it or take it out. He died at that 

moment. 

62. This was about ten days after we had been taken to the group prison cell. Even though the group 

prison cell leader had previously told them about his situation, when they dragged him to the 

middle of the group prison cell, they beat him. Then, they coldly and sarcastically told the 

group prison cell leader that he would recover. This was the first death inside the prison. It had 

a significant impact on me, because he lay there in front of the group prison cell for at least a 

day, after which they dragged his body away. We hoped that he would be transferred to the 

hospital, but he was left and did not return. 

63. The torture methods we were put through in that group prison cell included the following: 

When the weather was cold, the jailers would come into the room and asked A.A. [illegible] to 

fill plastic bottles with cold water. Then, they poured them on us and on the blankets and left us 

wet with water. They then asked us to sleep on them [i.e., the blankets] when they yelled out the 

order “Sleep.” As soon as we heard that order, we would all have to wrap up in the covers. It 

was a cold and difficult night for us. It caused several detainees to become sick the next day. A 

number of detainees developed severe diarrhea, which killed one of them three days later. 

Several days later, another detainee began losing a lot of weight and then died from severe 

diarrhea. Another detainee who developed diarrhea began going mad in his last days. He would 

say strange and nonsensical things until he ultimately died about 10 days after that night. I also 

learned that an officer from Homs, with the rank of captain, died at the Air Force branch, 

because he was detained with us, but we did not see him while we were being transported to the 

Military Police. 

64. I remember that, once, jailers came by for a surprise inspection, so they found prayer beads, 

which consisted of threads we would pull from the blankets and then in which we would make 

thirty-three (33) knots. They also discovered that we would communicate with those near us via 

a bathroom window overlooking them. When the jailer entered the room, he asked the group 

prison cell leader about the violations. The latter told him, “There are none.” When he [i.e., the 

jailer] lifted the lid to the toilet in the room, the group prison cell leader said, “There are M.SH 

[illegible] sewing needles. At that point, they took him out along with a number of detainees. 

He was agitated and so were other detainees. They [the jailers] took them [the detainees] out of 

the group prison cell. We then began hearing their voices, which filled the   
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prison. All Sednaya jailers descended upon them. When they [i.e., the detainees] returned, their 

faces were completely deformed and none of them could walk on their feet, with the exception 

of A.A. However, as A.A. was being returned to the group cell, one of the jailers kicked him in 

the back. As he fell and leaned his hand against the wall for support, his eyes met those of the 

jailer. This moment sealed his fate. The jailer told him, look at me, before delivering a powerful 

kick to his chest that caused his immediate death. When they closed the door, we rushed to him 

and found his ribcage severely crushed. This jailer was known for his bad treatment, and many 

detainees died at his hands. I know nothing about him other than his voice and his accent, which 

indicated he was an Alawite. This incident occurred shortly before we got out, i.e., in late May 

2014. 

65. One time, we heard the sound of severe torture coming from the adjacent dormitory. Then, the 

prison cell door opened, and they called out my name. They asked me to take off my upper 

clothing and to kneel. I was then severely beaten. The jailer told me, “Three of your friends in 

the adjacent dormitory have died, and one more detainee will die, but he is waiting for you to 

die first. We know that you were communicating with the dormitory next door. There are two 

detainees with you. Confess who they are now. I told him, “There is no one else but me, so he 

beat me again. He told me, No. There is another detainee in Deir ez-Zor and another one from 

Latakia.” Two other detainees then raised their hands. They dragged us to the visitation room 

downstairs. I was sure I would die that day. If I would scream while being tortured, this would 

be enough for the torture to be increased. So how would it be now that they have discovered I 

am in communication with the adjacent room? When I entered the visitation room, I had to face 

the wall. I then noticed and felt that the jailer had left the room. I tried to lean over a little to 

find out what was going on from another detainee. At that moment, the jailer entered and told 

me, “Come here.” I came closer. I was blindfolded. He then kicked me hard in the face with his 

shoe, and I fell to the floor. He told me, “When your turn comes, remind me what you have 

done.” 

66. A little bit later, my name was called. I walked about 100 meters. I was then brought into a 

room and made to kneel. I had put my hands on my eyes. I could only see at foot level, but 

when I came into the room I was kneeling. While I could not see because I was facing the wall, 

I was able to figure out that there was a person sitting in front of me without seeing him. He 

spoke to me in a way that made me feel I was not in prison. He calmly told me, Son, you’ve 

committed a violation and you guys have come to Sednaya Prison. You guys are also 

reoffending in prison. This is not permissible.” He then said, “Why were you smuggling bread 
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into your prison cell?” I did not dare tell him that it was because of the extreme hunger and 

punishments we were being subjected to. Instead, I told him, “It is a kind of curiosity, sir.” He 

told me, “You guys will now return to the dormitory. No one will hold you accountable but I 

don’t want these things to happen again.” So I told him, “Yes, sir. As you wish.” 

67. When I returned to the dormitory, I was surprised, because I was not subjected to any torture or 

punishment. 

68. The next morning, my name was called along with that of other detainees. The group prison cell 

leader ordered that we be placed in the middle of the dormitory. Then, they ordered us to take 

off our clothes, except underwear. They told the group cell leader, “These guys can’t wear 

anything until we return.” 

69. They opened the door to the dormitory at lunchtime and ordered us to lift our legs. One of the 

jailers called me, and then they started beating me and others by hitting our feet. Almost 

everyone in the prison heard the sound of the whip hitting our feet. The pain in my feet and 

knees was so bad that I could not sleep for three (3) days. 

70. Throughout that period, we heard moans of pain from the detainees in the adjacent dormitory. 

71. I recall that once we went a whole month with better treatment. The head of the prison would 

make rounds in the prison, and he began checking our health condition. He then moved us to a 

health dormitory, and we were given treatment and medication. The food system also began to 

improve. We heard that the director of the prison had changed and that he was a Christian. 

However, this did not last long. After a while, things began to get worse again. Indeed, we 

heard a rumor that the Christian director of the prison had been killed by an assistant at Sedyana 

[sic] Prison. We did not know whether that story was true. However, the situation had indeed 

changed for the better for at least 15 days. 

72. As for my family, about two months into my presence at Sedyana [sic] Prison, my mother was 

able to get permission to visit me through my paternal cousin. Before I was taken down [to see 

her], outer clothing was taken from one of the detainees, because I was only in my underwear. I 

was asked to wear them, and I was taken down while blindfolded. When I arrived, we were 

asked us to face the wall and kneel. From his words, I felt that I was not alone. Indeed, the 

instructions were spoken using the plural form. He asked us to pretend that we were well, that  

we were being treated well, and that we were eating well. We were also warned not to mention 

any name. Then, they moved us to another place. When they took our blindfolds off, we were in 

front of a curtain. We were asked to adjust our clothes so we looked good. Then, the curtain 

was pulled to the side. I was accompanied by an agent. There was mesh in front of me as well 
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as more mesh for visitors, separated by a corridor being guarded heavily. I was very affected 

when I saw my mother. After the visit, my mother left me some money, but the guard took half 

of it. 

73. During my nearly thirteen months of detention at Sedyana [sic] Prison, my mother would visit 

me every 45 days. 

Departure from Sednaya and Return to the Air Defense Battalion 

74. That is how the days went by in Sedyana[sic] Prison, with torture, fear and killings at any 

moment. Once, on June 11, 2024, they came to distribute the food and the food was unusually 

good in terms of quantity and type. They gave us chicken. As soon as we began eating the food, 

the jailers came in. As usual, we faced the wall and covered our eyes when we heard their 

voices as they passed the rest of the dormitories and called out to some detainees. When they 

reached our dormitory, they kicked the food with their feet and poured the dishwashing soap in 

the room onto the food. At the same time, they started swearing and cursing. 

75. They began calling one name after another. Since we were all part of one case, all of our names 

were called. We were then taken out of the dormitory and gathered in a room on the ground 

floor. We were all afraid and did not know what fate awaited us. I wondered whether we would 

be transferred to the Tadmor Prison. Then, in the same place, they shaved our hair and beards, 

while we were forced to cover our eyes with our hands. Then, we were taken to a hall on the 

same floor. It looked like a lecture hall. There, we were allowed to see for the first time. 

76. The hall was filled with Military Police members and officers, who told us that the President 

had issued a decree pardoning the inmates. They began their lectures on the Ruler’s virtues and 

generosity. Then, they told us that we would be taken back to the military sector so we could 

complete the compulsory service, and they returned our belongings to us. I had a sum of money, 

and it was returned to me. Then, they transported us by covered vehicle (cooler) to Military 

Police. We arrived at Military Police in the early afternoon and were taken out of the vehicle. 

77. There was a large number and voices filled the place. At that point, Assistant Jaafar came and 

beat us all randomly. When evening came, we were taken to the Air Defense Directorate in Al-

Malihah. When we arrived at the Air Defense Directorate, we slept there for one night in a yard 

outdoors until morning came. At that point, they transported us via a heavily guarded, 

uncovered vehicle, after giving us political instructions. 

78. During that trip, they pointed weapons at us. They were led by a financial officer who had the 

rank of major. I no longer remember his name. When we arrived, we were put in a place that 
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looked like an auditorium. At noon, the security officer at the time, a man by the name of Emad 

Askar, came and began reading out our names. Then, they began assigning each of us to his 

previous battalion, and a vehicle came to transport him to his first battalion. When I arrived, I 

found that the battalion commander had changed, and that he was called Colonel Hassan Aassi. 

He was from Safita and was an Alawite, but he was generally fair despite his racism [sic]. 

79. When Colonel Hassan Aassi called me to his office, he told me, “You used to be the battalion’s 

accountant, correct? I told him, Yes, sir. So, he told me, “Some tasks are missing.” Then, I told 

him, “I will take care of it.” Then, he told me, “Alright. You can work on them after you rest. 

You will be reinstated to your previous job.” 

80. From the moment of my release, I began looking for a way to defect, but I did not want to draw 

attention to myself and wanted to earn their trust so I could move around easily. They feared me 

and were careful when dealing with me. In their opinion, I was a person who was planning to 

take over the entire regiment and who did not care whether he killed any officer in the regiment. 

When they handed me a weapon and ammunition, I was almost certain that the ammunition was 

blank. I always felt like I was under surveillance. They would even send some agents to find out 

what I was thinking, but I was extremely careful when speaking with agents and officers. So 

much so that an Alawite officer, with whom I had a good relationship and who was an Arabic 

teacher, told me, “If you’re thinking about anything, don’t tell me about it even if I ask you to. I 

reckon you understand what I mean.” We would always have discussions, but I was always 

wary of him. 

81. Once, there was an Alawite lieutenant with whom I had a good relationship prior to his arrest. 

He surprised me by asking, “When will you go?” I told him, “Where to?” He told me, “To 

Idlib.” So I told him, “If I were to go to Idlib, I’m sure they would slaughter me.” So he told 

me, “You are a national hero to them.” Being fully aware that someone had sent him to find out 

what I was thinking, I told him, “I am comfortable and want for nothing. I couldn’t be better.” 

82. Pressure began to surround me. I had to try to find a way out and to get the officers’ eyes off 

me. So I said to myself, I have to develop relationships with women, because if they found me 

interested in women, this means that I have nothing to do with revolutionary activities. So I 

became acquainted with a woman in Damascus. I took sexually explicit photos with her. When 

I returned, I told the battalion security officer that I now had a girlfriend in Damascus and that I 

needed to go to Damascus from time to time to meet up with her. I showed him the photos. At 

that point, he was very happy, and I felt that he was a different man towards me. He told me, 
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“As you wish. You will have 15 days of leave from time to time.” This happened after about 

three months. 

83. I spent 11 months in the service after being released from detention. The period I spent in prison 

was counted towards the service. The explanation for my absence during that time was that I 

was on a mission. I was also given half of my salary every month. So, I served for almost five 

years, including the period I spent in prison. 

84. After my release from prison and service in the battalion, my situation was very good. Indeed, I 

was able to gain everyone’s trust. All of the officers wanted me to be comfortable, and I left 

them with no doubt. But, my main concern was finding an opportunity to be rid of this entire 

situation. At the time I was hearing about what was going on inside Syria, nothing was going on 

in the battalion. Even when I would go to Damascus, it would be relatively safe. However, I 

was very aware of what was going on in the field. At that time, I applied to Agent Fatteh Al-

Khalaf for a 24-hour leave to Damascus. At first, he did not approve it. But then, all of the 

officers interceded on my behalf, because I started feeling that my relationship with them was 

steadily getting stronger and that they trusted me. After all of that, I felt that it was time to 

defect, and that my situation was no longer raising suspicions. 

Defection from the Air Defense Battalion in Al-Dumayr 

85. In late March 2015, my mother told me to contact one of my relatives to help me defect. I 

contacted him in strict confidence. I deleted our telephone call for fear of attracting attention, 

particularly since Colonel Hassan Aassi would sometimes take my phone from me under the 

pretext of reading the books uploaded to it. My relative, [illegible], asked me if I could 

somehow come to the city of Hama. So I told him, “Yes.” He asked me when I would be able to 

leave the battalion, so I would tell him when I would leave. 

86. At the beginning of April 2015, the Colonel asked me to prepare a leave register. He told me, 

“Don’t you want to go on leave this month?” So I told him, “No, I don’t have too right now, but 

I may accompany you when you go on your leave to Tartus in early May. I will have been paid 

at that time.” He told me, “In any event, put your name down for leave on April 9th. When your 

day off comes around, you can decide whether or not you even want to go.” When April 9th 

came around, the Colonel told me, “Don’t you want to go on leave.” So I told him, “No, sir.” So 

he said, “Then a soldier will go on leave instead of you that day.” So I said, “As you wish, sir.” 

87. At the time, I communicated with my relative who told me to find an excuse to go out with the 

battalion on the 12 of the same month. Two days before the appointed time, I contacted my 
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sister and told her to send me messages in the evening, when I thought the Colonel would have 

my phone, to tell me that my mother was sick. 

88. The next morning, I went to see the Colonel and signed for the mail. I then went to the rear 

prison. It was my habit to go collect the mail and not return before 2 p.m. However, I came 

back running around 11a.m. from the rear to the battalion, which was about one kilometer 

away. I arrived tired and panting when I arrived. I even began acting like I was unwell, 

exhausted and unable to speak. So, the Colonel told me, “Tell me what happened.” So, I told 

him, “My mother is very sick. She was taken to the city of Hama by ambulance. I want to go on 

leave now to see her.” So, he said, “We will see if you can go on leave.” So, I told him, “If I’m 

not granted leave, I will have to flee.” I pretended like I really needed to go on leave. So, he told 

me, “I’ll see what the Brigadier says.” When he contacted his office manager, Walid Al-

Hamdan, he told us, “Wait till he finishes shaving his chin.” So, I told him, “Is the Brigadier 

shaving his chin while my mother is sick, may die and I can’t see her?” So the Colonel told me, 

“Calm down a bit.” A short while later, he contacted the Brigadier and requested the leave. He 

told him I had been granted leave on the ninth of that month, but that I had not agreed to go. So 

the Brigadier told the Colonel, “Send him to me.” The Colonel gave me the leave register and 

told me to go see the Brigadier. When I got there, I handed him the leave register. At that point, 

he looked at me and said, “Why didn’t you go on your leave on the ninth of this month, son?” 

So I told him, “I had no intention to go on leave, but an emergency has forced me to request 

leave.” So he told me, “Why didn’t you want to go on leave?” So I told him, “Where would I 

go, sir? My village is filled with terrorists. But now, I will head to the Hama hospital, in other 

words, to the areas controlled by the Syrian government. If you know someone who can 

intercede on my mother’s behalf, please intervene.” My story left no room for any doubt, as I 

tried to avert all suspicion from me. The Brigadier agreed to grant me leave with no trouble. He 

told me, “Are three days enough?” So, I told him, “At this moment, anything is enough. I will 

keep in contact with you.” Then, I told him, “I would like to go on leave today.” So, he said, 

“You can’t do that. Your life will be in danger from the armed men in Al-Dumayr.” There was 

an agreement between the city’s residents and the regiment that civilians and soldiers would 

cross during specific hours, and we were outside that specified period. So, he told me, “You 

have to wait until tomorrow morning.” At that moment, I took the leave [documentation] from 

him. It indicated a three-day leave to the city of Hama. That night, I was careful to seem 

stressed and worried about my mother, in case anyone was watching me. I even tried to stay 

awake that night. In the morning, I left on the regiment’s overnight bus. They stopped it at the 
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Al-Qutayfah checkpoint. From there, the men from the unit stopped a private transportation 

company bus, and I boarded with them. 

89. When I arrived in the city of Hama, I boarded a small minibus to go to the city of Suran, which 

is part of the Hama governorate. I did all of this at the direction of my relative, who promised to 

help me defect. Part of the city of Suran is controlled by the Free [Syrian] Army, and the other 

part is controlled by the Syrian government’s army. After passing through the Regime’s 

barricades easily, my relative was waiting for me at the entrance to Suran. He was accompanied 

by the driver of a pickup truck filled with gas cylinders in the back. 

90. At that moment, I took off my military shoes and clothes, which suggested I was a shabih 

[Syrian militia member]. I was wearing jeans, a black sweater and desert military boots. After 

taking off these clothes and putting on regular civilian attire, we set off with the driver. We 

went through Suran, across 23 Syrian Army checkpoints, between Suran and Abu Dali (which 

is full of Regime shabih (milita men). This was dangerous for me, particularly if they were to 

discover that I was headed toward the Free Army’s areas. 

91. My trip in the pickup in the city of Suran was the most difficult situation I had experienced 

since defecting, because of the danger of the location separating the Free Army from the areas 

controlled by the Syrian government. But it passed easily because the agents at the barricades 

were focused on receiving money in exchange for allowing the numerous gas cylinders to cross. 

When we got to the last Syrian Army barricade and stopped, questions were asked about me 

and my identity card was requested. So, my relative told him, “He is a soldier and is here on 

lawful leave. He has to pass in order to see his mother who is dying.” So, he told me, “Come in 

but hide your leave [documentation] and anything indicating that you are a soldier, my son.” 

92. My relative told me that danger awaited me in the areas controlled by the Free Army, because I 

was approaching my village, and everyone knew that I was a soldier in the Regime’s army. 

93. These were the areas affiliated with the Idlib Governorate (Al-Mawali). We headed on a road 

that would enable us to avoid all of the Free Army’s barricades. When we reached the edge of 

the village of Tel Sultan, my relative told me that he would not be able to take me into the 

village for fear of any liability before the Free Army. They dropped me off at the southern edge 

of the village. From there, I was able to pass by the house of one of my extremist relatives in the 

village. I told my sister, who came with her husband, and they took me into the village of Tel 

Sultan by motorcycle. 

94. Relatives and then villagers gathered to learn that I had arrived in the village as a defector. It 

was at that point that I announced my defection. My paternal cousins fired shots in the air, 
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celebrating my defection. The next day, one of my relatives came over and asked me for details 

about the Sedyana [sic] Prison, and said, “You are under our protection.” About a month later, I 

got married. Then, one week after my marriage, my wife and I headed to Turkey, at the request 

of my mother, who feared for me. 

95. I entered the state of Antalya, Turkey, in mid-May 2015. I still reside there now.

I, Walid Al-Aashban bin Abdullah, hereby declare under penalty of perjury pursuant to US law that the 

foregoing is true and correct. 

Prepared on Wednesday, October 30, 2024 

Walid Abdullah Al-Aashban [signature]
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 الأمريكية محكمة مقاطعة كولومبيا بالولايات المتحدة
 

 
 عبادة مزيك 

 ، مدع             
 

 ضد                  
 

  الجمهورية العربية السورية

 المقداد وزير الخارجية فيصل عناية/ 

  وزارة الخارجية والمغتربين

 سوريا  ،دمشق   ،كفر سوسة

 ، مدعى عليه                      
 

 ٠٠٠٤٢-cv-٢٢ .الرقم المدني
 

 
 تعذيب،بشأن واقعة شكوى 

٢٨ U.S.C. § ١٦٠٥A 
 
 

 

 SJAC.W007إفادة الشاهد 

 أشهد بموجب هذه الإفادة على ما يلي: ، SJAC.W007أنا، 

تم استدعائي كشاهد فسأشهد    إذا  لدي معرفة شخصية بالوقائع المنصوص عليها في هذا الإعلان. .١

 . هذه الحقائق تحت القسم علىبصدق 

نشاءات مل في مجال الإعأ و  متزوج وأقيم حاليًا في تركياأنا  .  ١9٨7عام    مدينة إدلبب  تلدو   .٢

 العقارية. 

 في المخابرات الجوية في مطار المزة العسكري الاعتقال

ن،  يرقم ثمانية وثمان سجين  أدعى    كنت في فرع المخابرات.    تم احتجازي  ،٢٠١٢/ 9/٦تاريخ  ب .3

 ي من الكتيبة. ممن وصلوا مع(. كنت أنا الوحيد ١٠)في الزنزانة رقم 

الله دبع نب نابشعلا دیلو

الله دبع نب نابشعلا دیلو
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م(.  ١.٥م*  ٢)مساحتها  في تلك الزنزانة تم تفريقنا في الزنزانات. كانت الزنزانة صغيرة جداً   .٤

ثلاثة عشر   فيما بعد إلىلكن زاد العدد  معتقلين، ويقارب ستة  المعتقلين  عدد  كان  عندما وصلت  

 .  شخص

في الفطور    :ثلاث وجباتأرغفة خبز، على  كان الطعام جيد نسبيًا. كنا نأكل ما يقارب ثلاثة   .٥

. لكن طى لنا دائمًا بطاطا مسلوقةبيض وزيتون ومربى، والغداء برغل أو رز، والعشاء كان يع 

كان الشديد، حيث  بالعطش  نشعر  الماءهناك    تكنا  لتر واحد من  تحتوي على  ، وهذه  قارورة 

. كنا عندما نخرج إلى دورات أثناء النهارالمعتقلين في الزنزانة  القارورة يجب أن تكفي جميع  

 و حارًا جداً. ، لكنها مع ذلك لم تكن تكفي لهذا العدد الكبير فقد كان الجة القارورةالمياه نقوم بتعبئ

قومون باحتساب الوقت بحيث لا يجوز لنا تجاوز وي  ،يميًا  كنا نخرج إلى دورات المياه مرتين .٦

 .  للضرب تعرضنالا إوداخل دورة المياه الوقت المحدد لنا 

جلسة   .7 أي  إلى  استدعائي  يتم  لأنني    استجوابلم  العسكري  المزة  مطار  إلى  يوم وصولي  في 

تم استدعائي مباشرة إلى جلسة التحقيق وخرجت من    اليوم التالي. في صباح  وصلت أثناء الليل

، وتم وضعي في مكان في نفس المبنى الذي  زانة وتم تكبيل يدي إلى الخلف وتغطية عيني  الزن

وبعدها طلبوا مني أن أتوقف. شعرت حينها أنني    اكنت فيه حيث مشيت ما يقارب مئتي مترً 

الشمس وحرارتها بنور  أشعر  كنت  لأنني  في ساحة  الملابس  واقف  ارتدي  فقط  حينها  كنت   ،

الداخلية السفلية، وقفت هناك لساعات طويلة حتى كادت قدماي تحترق من حرارة الأرض بسبب  

 طوال الوقت.  ينت فوق رأسحرارة الشمس التي ك

توقعت أن التوقيت عصرًا. كنت طوال الوقت أسمع  فبعدها بدأت تخف حرارة الشمس تدريجيًا   .٨

، كانت أصوات التعذيب التي سمعتها كفيلة والتعذيب والضرب والسب والشتمأصوات الصراخ  

 يعترف على أكبر تهمة. بجعل أي شخص 

بتوجسأنت  ك .9 أثناء وقوفي وأنتظر دوري  نفسيًا  العصر    .تعذب   العناصرأحد رجال    جاءبعد 

ال إلى مكتب  يوأخذني  المحقق  العين  ل غطاء  انزبإ  أمرنيمحقق، عندما دخلت سمعت صوت 

عين  عن  وي)الطماشة(  المحقق،  بعين  عيني  وقعت  نزعتها  وعندما  تعلم":  ينل سأ،  لماذا   هل 
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من   لأنك لن تخرج"  فرد:،  "؟لماذا يا سيدي"  :ه أجبتف،  " سمحت لك بنزع الطماشة عن عينك؟

ث له عن حبي للوطن  ، ثم بدأت أتحد"يا سيدي  أنا لم أفعل أي شيء"  :، فقلت له "كهنا طوال حيات

أحد  وأمر    الأرض،رني أن أنبطح على  موأ  اب ليالسب توجيه  و  ، بعد ذلك بدأ بالصراخوولائي

الضباط والعناصر الذين اعتقلوهم من كتيبة الدفاع بإحضار  ، ثم أمر  رجال العناصر بضربي

الأعين، بحيث أستطيع   ووهم معصوب  خرال تلو    االجوي قبل اعتقالي بمدة، وبدأ بإدخالهم واحدً 

 . رؤيتهم ولا يستطيعون رؤيتي

وعلمت من أقواله  رهابين  مع الإ  كيفية تواصلهمعن  المحقق  له  سأمن حمص و  كان أولهم رائد  .١٠

إجازة فلن أعود أبدا لأنهم   دهم أني عندما خرجت فيبسبب تأك  أنهم قاموا بتوريطي في القضية

 . تيزجاإيعرفون أفكاري جيداً وتم اعتقالهم أثناء فترة 

التهم ضديالمحقق في توجيه  بدأ    على إثر تلك الأقوال .١١   د رين  أننا  ونعلمإنهم يوقال    سيل من 

الفوج وأ  ةسيطرال الثوار في الضمير و  نا ن على  بتمويلهم ونتتعامل مع  الضباط    نسقن قوم  لقتل 

  .وإطلاق الصواريخ على قاسيون

رجال العناصر واحد تلوا الخر وطرح عليهم  و  نقيبمعتقل آخر وهو  بإدخال  المحقق  قام    ثم .١٢

الإ نفس  يعطونه  الجميع  وكان  السؤال  الأشخاص.  نفس  بأسماء  قائمة  وهي  الجميع  جابة  كان 

ثيرًا من توحيد  وجودي في الغرفة، وبصراحة استغربت ك  معصوبي الأعين ولم يكونوا متوقعين

  .مرتيإإجاباتهم ضدي وأنهم كانوا تحت 

ن وبدأ الضابط بالسب والشتم  بدأت بالإنكار وأنه لا علاقة لي بكل ما يقولوبعد أن خرج الجميع  .١3

للتعذيب، وقاموا بتعليق يدي بأخذي. بدأ العناصر بأخذي  للحياء وأمر العناصر  والكلام الخادش  

وأتمرجح بطريقة لا يمكن   -ي الأرضاقدم  سبحيث لا تلام  معلقًاأي  -مشبوحًا  إلى الأعلى وكنت  

 .وصفها

، بل قام أحد رجال العناصر بإدخال عصا كهربائية داخل يتوقف عند هذا الحدالتعذيب لم  ن  لك  .١٤

التناسلية    وصعق  السفليةملابسي الداخلية   ع كل صعقة كهربائية كنت  م، وءالكهرباب أعضائي 

  ا في يدي كوني مشبوحً أقفز إلى الأعلى من شدة الألم، وبعدها ينسدل جسدي لأشعر بألم شديد  
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علوكل   معلقًا  كان  أحدثقل جسدي  كان  وكتفي.  يدي  العصا    ى  إدخال  يقصد  العناصر  رجال 

يحة كان يضع كمية كبيرة من ملح الطعام في فمي، الكهربائية في اعضائي التناسلية، ومع كل ص

 قادرًا على الصراخ. عدألم حتى 

وفي اليوم  .  عاودوا شبحيثم    ،وتم إنزالي مرة عند العشاء  ،من العصرشبوحًا وقتاً طويلًا  بقيت م .١٥

من   يون نزلأم  ثعند الغداء والعشاء،    عادوا شبحيأو  ،ي عند وجبة الفطوروننزلأ  ،التالي صباحًا

 ت . في الساعات الأخيرة، طلبساعة  3٦ي شبحت ما لا يقل عن  نوأستطيع أن أقدر أن  .الشبح

 ء. كي اعتراف، ولكنهم كانوا يقولون لي لا نريد منك أي اعتراف بشينزالي إمنهم 

ذاته، وعندها  ي بعد العشاء بساعة، وبعدها تم نقلي مجدداً إلى غرفة المحقق  وننزلأ  في ذلك اليوم .١٦

كنتم "  :، فقال لي"يا سيدي بماذا تريدني أن أعترف حتى أعترف فورًاأخبرني  "  :مباشرة قلت له

وعلى   الغوطة( على  S200)( وتريدون ضرب صواريخ  ١٦تريدون السيطرة على الفوج رقم )

يكون الهدف    أولًا الصواريخ الموجودة في الجو فقط ولا يمكن أنيا سيدي  "  :، فقلت له"قاسيون

تريد ضرب قاسيون، فقلت له نعم نستطيع   بأنني كنت ضمن مجموعةالمحقق  ثم اتهمني    .ا"أرضيً 

دار يعمل أو لا هناك هدف وهمي  ضرب قاسيون وذلك لإننا إن كنا إذا أردنا التأكيد إذا كان الرا

الرادار دقة  من  للتأكد  قاسيون  القصر    .في  تفجير  إلى  تخططون  أنكم  كما  المحقق  تابع  ثم 

( الرابعة  الفرقة  وضرب  ال٤الجمهوري  والحرس  ذلك.جمهور،  (  كنتم ثم    فأنكرت  لي  قال 

  .ضباط العلويين في الكتيبة، فقلت له لا يا سيديضباط العلويين في التخططون لقتل طاقم ال

بل ضربة قوية، حينها كان جسدي الأرض وضربني بواسطة كثم طلب مني أن أنبطح على   .١7

فعى، ثم قال لأحد رجال العناصر منهكًا وغير قادر على التحمل وبدأت أزحف على بطني كالأ

وفي نهايته كبل حديدي(   شغل طوله حوالي متر،أحضر لي القارص )هو عبارة عن سيخ حديدي  

رفع القدم بحيث بدأ ثم  بواسطة السيخ الحديدي وبدأ بلف الكبل على قدمي    القارصوقام بمسك  

   .درجة تقريبا، وبدأ بالضرب (٤٥خمسة وأربعين )  جسدي بالارتفاع قليلا على زاوية
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من  ي  بدأت أشعر أنه يكاد يخترق عظامو  لم الضرب،أأضعاف    القارص  لمأكأن    في هذه الحالة .١٨

الألم و  . شدة  إنزالي  منه  أطلبت  العلويينكنا  ا  ننواعترفت  الضباط  لقتل  للسيطرة على    نخطط 

   .الفوج

مني    بعدها .١9 كانوا المحقق  طلب  الذين  الإشارة  قسم  في  والعناصر  الضباط  بأسماء  أخبره  أن 

، وبدأت بإعطائه أسماء أشخاص أعرف تماما أنهم من الفوجسيقطعون الاتصالات عن منطقة  

إليها، ثم أمر الضابط بإعادتي  ، وأعرف تماما أن الأسماء التي ذكرتها لا يمكن الوصول  منشقين

 إلى الزنزانة.

كانت جلسات الاستجواب كلها في الأيام الأولى لدخولي إلى الفرع وبقيت في تلك الزنزانة ما   .٢٠

لم أستطع التعرف فيها على أحد بسبب وضع الصحي، فقد كنت متعبا من أثر    .يقارب عشرة أيام

  .حتى اليوم ح، ولازالت آثار الحزامات بسبب الشب والتعذيبالشبح 

يقارب عشرة .٢١ ما  اسمي صباحً   بعد مضي  على  نودي  بنق  ،اأيام  قاموا  إلى   ليوعندما خرجت 

 ، عشر معتقلًا   ياثن كان عددنا  وم(،  ١.٥م*٢)  اكانت مساحتها صغيرة جدً   .زنزانة رقم ثلاثين

 .بالدور من شدة التكدس جلسي بعضنا يقف والخر ناوك

تعذيب كبيرة على أغلب المعتقلين  المعتقلين جيداً نسبيًا فقد كانت آثار ال كان وضعي بالنسبة لباقي   .٢٢

وكان البعض يذهب إلى جلسات مدة ثمانين يومًا،  ل. بيقت في تلك الزنزانة  في الزنزانة رقم ثلاثي

  .الاستجواب والتعذيب

تلك   .٢3 إلى  دخولي  على  العشرين  اليوم  استجواب  في  جلسة  إلى  استدعائي  تم  ، أخرىالزنزانة 

 .  مشبوحًا وهو يصرخ أحد المعتقلين من كبار السنرأيت من تحت العصبة  ،وعندما خرجت

  .تأكيد على ما تم الاعتراف عليه بالجلسات السابقةأما بالنسبة لي فقد كانت جلسة التحقيق  .٢٤

ه  العجوز الذي لا أستطيع أن أنسى آثار التعذيب الذي كانت على جسد  رأيت المعتقلوبعد يومين   .٢٥

أنه معه مؤقت محدد بحيث إذا لم يعترف على السلاح   وأخبروهتابوت  أخبرنا أنهم وضعوه  و

 .  ، وكان خائفًا لدرجة كبيرة، كان هذا الرجل حالته النفسية سيئة جداًفسيتم دفنه حيًا
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نساء، وكانت   تعذيبفي أواخر شهر رمضان ولأول مرة سمعت صوت    المرات،   إحدىأذكر في   .٢٦

  يومًا إحداهن تسب وتشتم على محقق اسمه أبو موسى، وكانت تستنجد وتبكي وتصرخ، وكان  

 لنا، فقد أبكى صراخها جميع من في زنزانة. ا بالنسبةمؤثرً 

  م إلى الفرع ول   حماةمدينة  من  في فترة وجودي في تلك الزنزانة جاء عدد كبير من المعتقلين    .٢7

لنقل معتقلين المطار  الزنزانات،   يكن يمضي يوم إلا وتهبط طائرة في  كما يتم توزيعهم على 

 . وكانوا قد تعرضوا للتعذيب إضافة إلى تجويعهم بطريقة جعلتهم أشبه بالهياكل العظمية

 دمشق ب لمخابرات الجويةل التابع فرع القصاعإلى الانتقال 

في والزنزانة ثلاثين في فرع المخابرات الجوية    عشرة  أشهر تقريباً بين الزنزانةثلاثة  ل بقيت   .٢٨

على    .المزة نودي  ذلك  كبيرة  وبعد  مجموعة  المعتقلين  أسماء  بينهمومن  من  اسمي  تم  .  كان 

ونقل  تعصيب الصباح،  ذلك  في  حافلة  ناأعيننا  تحت   بواسطة  بقبو  أشبه  مكان  إلى  إنزالنا  وتم 

  . ي الأيدي ومعصوبي الأعينلالأرض، حيث نزلنا إلى ما يعادل طابق تحت الأرض ونحن مكب

أكد    م سمحت لي الفرصة سألت أحد السجانين هل تعرف ابن عمتي اسمه فلان؟ ولما  وبمجرد  

بالضرب في كل    وانهالوا علي    ،العناصررجال  عدد كبير من    حتى اجتمع علي    جملتيأكمل  

 مكان من جسدي. 

إلى  ، وتم ركلي  باب الزنزانة   وافتحوهم يضربونني طوال الطريق حتى  تم نقلي إلى الزنزانة   .٢9

 .  الزنزانةداخل الزنزانة، وعندها سقطت على أرض 

ستة .3٠ الانفرادية  الزنزانة  تلك  في  في  معتقلين،    رأيت  أننا  منهم  القصاصوعرفت   التابع  فرع 

 .بدمشق جويةالمخابرات لل

كان سقفها عبارة عن شبك يرتفع فوق  و  م(١.٢٠م*  ١.7٠)  كانت الزنزانة الانفرادية مساحتها .3١

 ، كما كان الظلام دامسا في ذلك المكان.( سم٢٥خمسة وعشرين )  رؤوسنا بطول لا يتجاوز
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يجب علينا  و،  فرديكانت المعاناة عند خروجنا إلى دورة المياه، حيث يتم إخراجنا مرتين بشكل   .3٢

المدة تلك  تجاوزنا    وفي حالثانية،    ةإحدى عشرأن نخرج وندخل إلى دورة المياه ونعود خلال  

 شديد.  ضربنتعرض ل و )نوع من أنواع التعذيب( وهذا يحدث غالبا يتم وضعنا في الدولاب

يعادل  ، بحيث يستطيع المعتقل أن يحصل على ما  باليوم  وجبتين  عبارة عنأما الطعام فكان    .33

 ا. رغيفي خبز يوميً 

دون أن يتم استدعائي إلى أي جلسة وذلك المكان  في  أشهر    (3)  ثلاثة بقيت فترة طويلة تقارب .3٤

الدولاب بما لا يقل عن ب للضرب  ، هو نتعرض  استجواب، وإنما كنا فقط نعيش على روتين واحد

 .  مرة في الأسبوع

بثلاثة .3٥ القصاص  فرع  من  تم    قبل خروجي  عيني.أيام  معصوب    استدعائي وعصب  أنا  بينما 

علي تقديم  خرج بموجبه ولكن  أس  نسوأنبحقي  صدر عفو  أنه  العينين، سمعت شخص يقول لي  

فقلت له لا أعرفه، فقال لي إنه معروف بأنه منشد في    معينعن شخص    لًا أو  بعض المعلومات

بهالمظاهرات، ف العفو، السجان  فقال لي    ،كررت عدم معرفتي  الخروج في  أنك لا تريد  يبدو 

 .  تعذيبوطلب إعادتي إلى الزنزانة دون أن أتعرض لأي جلسة 

، وتم إخراجي من الزنزانة، وعندما وصلت إلى المكتب،  وفي اليوم التالي نودي على اسمي ليلًا  .3٦

  .، ثم تمت إعادتي إلى غرفتين وأنا مكشوف العيني ى بعض الأوراقمني التوقيع عل واطلب

 بواسطة سيارة وكنت من المبنى    يوتم إخراج  ا،تم استدعائي مجددً   كان الوقت ليلًا بعد ذلك بيوم   .37

لكني كنت أستطيع التمييز بشكل بسيط من تحت العصبة، وعندما وصلنا   .نيالعينكنت معصوب  

  سجانإلى الوجهة دخلت إلى مبنى، ولم أكن أعرف المكان الذي أنا فيه ولكني سمعت صوت  

ابرات واسمه أبو شعيب من جبل الشيخ في القنيطرة، لذلك توقعت في فرع المخ  وكان مألوفا لي 

 أنه تم اعادتي إلى فرع المخابرات.

 العودة إلى فرع المخابرات الجوية في المزة 
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عن   بقيت واقفا في ممر مدة لا تقل  قدول  المخابرات بدأت أتساءل عن سبب إعادتي إلى فرع   .3٨

إلى غرفة التحقيق، وكان صوت الضابط غير مألوف لكنه تحدث    يتم إدخال  ، بعدهاساعة ونص

معي بنفس الأسلوب والطريقة التي تحدث فيها ضابط في فرع القصاص، حيث أخبرني أن هناك 

  أحد الأشخاص. معلومات عن  وطلب مني  ستفيد من العفو مني،  تاسمي ل  عفو وأنه بإمكانه رفع

بمثابة طعم ليعرفوا توجهاتي فيما إذا كنت سأعترف  هذا الشخص  شعرت أنهم يستخدمون اسم  

كان معروفا لدى الجميع إلا أني لم أكن أعرفه، ولم أعترف بأي    من أنه  رغمال  على  عليه أم لا

 بنقلي. يبدو أنك لا تريد الاستفادة من العفو، وأمر  لم أخبره بأي شيء قال لي عندما ،شيء عنه

المرة   .39 إلى  هذه  الأرضي،وكانت    ،جماعية  زنزانةنقلت  الدور  حوالي   في  مساحتها   كانت 

  معتقل.مئة يتجاوز ال اا جدً العدد كان كبيرً  كان ، ولكنم(٥م*٤)

 من خاصرتي أثناء وجودي في تلك الجماعية ارتفعت حرارتي بشكل كبير، ثم بدأ الطرف اليسار   .٤٠

تم  أن  إلى  تدريجيا  بالسوء  وضعي  بدأ  وبالفعل  خراج،  غالبا  أنه  الأطباء  وأخبرني  بالتورم، 

أدوية   وبعض  مسكنة  أدوية  يعطي  الجماعية  رئيس  كان  كما  بروتين،  إعطائي  وتم  إخراجي 

ولا أذكر اسمه كان عندما   الالتهاب، بقيت أعاني منه مدة شهر ونصف، حتى أن أحد الأطباء

وبدأ وزني بالنزول بشكل كبير، وتم إعطائي مسافة أكبر   ،يكشف عن الخراج يبكي على حالي

 .كوني لم أعد أستطيع الحراك ؛ددممن غيري في الجماعية من أجل أن أت

بالماء    .٤١ أشبه  أن شيئا  الخراج، وبينما كنت مستلقيا شعرت  بدء  بعد مضي شهر ونصف على 

حتى إني أكاد أعصرها، ومع    مفرزات، وامتلأت بالكنزة عليهيجري من مكان الخراج. وضعت  

عصر الخراج حيث  قام زملائي في الزنزانة بعلاجي عن طريق  ذلك فإن حجم الخراج لم يتغير.  

   .قطع كبيرة من الدم المتخثرمنه  خرجت

التالي .٤٢ اليوم  إحضار معتقل علوي  ،في  في    . تم  المعتقلين  بفرض سيطرته وتجميع  ساحة مبدأ 

صغيرة من الزنزانة، وسيطر هو ورجاله على المساحة الأكبر، كان يضرب المعتقلين ويقوم  

ولم أستطع معرفة    وحاقداً،  لقد كان لئيماويضربهم بشدة،  بربط أيديهم وأرجلهم بأكياس الخبز  

 . اسمه
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  وهو ه  ا، فقد تم إحضارا جدً كان غريبً ره  ، ولكن منظأحد المعتقلينتم إعادة    في اليوم التالي مساءً   .٤3

نسائية    يرتدي داخلية  الأورانجملابس  وكان باللون  إلى    ت،  دخولي  لحظة  منذ  مكسورة  قدمه 

وكان   مهينة لإحدى المطربات.بل رئيس الجماعية على غناء أغنية  ، وتم إجباره من ق  (الجماعية

لدرجة إني    له  ملابس داخلية نسائية مهينةبوهو واقف وسط الغرفة مكسور القدم و  مشهد المعتقل

، ولكن رئيس   كنت أبكي على الحال الذي وصلنا إليه، وخصوصا عندما بدأ بالغناء بتلك الأغنية

وكان "هيك ما بيكفي بدنا مع رقص"    الجماعية لم يكتفي بهذا القدر من الذل، وإنما قال للشيخ

بالكفوف   صفععلى الحركة، وعندما لم يستجب لأوامرهم تعرض ل اغير قادرً  الشيخأصلا ذلك 

 بل مدير الجماعية ومعاونيه. من ق  

 رحلة الانتقال إلى الشرطة العسكرية في القابون م

ا، بعد عدة أيام من كل تلك الحادثة نودي على اسمي مع مجموعة من الأسماء، وكان الوقت صباحً  .٤٤

أيدينا    الأعين ومكلبةوتم نقلنا إلى مكان داخل المبنى وشعرت أنه أشبه بساحة، وكنا معصوبي  

الوجهة، ولكن عندما وصلنا    وأرجلنا بسلسلة بشكل جماعي، وتم نقلنا إلى مكان لم نكن نعرف

   .، وعلمنا أننا في مبنى الشرطة العسكريةالحافلةتم إنزالنا من 

ما يقارب بمجرد دخولنا تم نزع العصبة عن أعيننا، وكان أغلبهم يعرف بعضه البعض، وعددنا   .٤٥

شقاقي منذ اللحظة  نكانوا يتوقعون إني أعلنت ا  ، لكنهممعهم  يتفاجئوا بوجود  .معتقلًا الثلاثون  

  .التي ذهبت فيها في إجازة

وفرق   ،وضباط الفوج من الكتيبة  ،عناصررجال الواحدة وكان أغلبهم من    ىكنا جميعا أبناء دعو .٤٦

العسكرية المحكمة  على  ليتم عرضنا  الرابع  الطابق  إلى  نقلنا  تم  بها.  المحيطة  بدأوا  .  الحماية 

 . من أواخر من تم عرضه على القاضي بإدخالنا وفق تسلسل الأحرف الأبجدية، وكنت أنا

  ، عندما دخلت إلى القاضي قال لي هل أفادتك أقوالك وأقوالك صحيحة في المخابرات الجوية  .٤7

انتهى القاضي من الجميع    أن  وبعد  ،فقلت له لا يا سيدي إنما اعترفت بها تحت الضغط والتعذيب

  شديد من قبل الهناك تعرضنا للضرب  إلى    ناوأثناء نقل   ،تم نقلنا إلى السجن في الشرطة العسكرية

 .العناصر بينما كانوا يقومون بإنزالنا إلى السجن رجال
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فقلت  .٤٨ الأعلى على اسمي،  إلى    له  نودي من  لي اصعد، وعندما صعدت  فقال  حاضر سيدي، 

عمتي سجان وعلاقاته جيدة   ابنكان    ،مكتبالالدرج تفاجأت بوجود ابن عمتي وجلست عنده في  

سنوات. عندها جلب لي الطعام، وجلست   وكان مضى على خدمته أكثر من خمس  ،مع الضباط

 معه وتناولت الطعام في ساحة قريبة من غرف الزنزانات.

وسيقومون   كزيارة باسم والدتك، وشقيقللبعد ذلك غاب وعاد ومعه ورقة، فقال لي هذه كرت    .٤9

ا عندما أخبرني أنه سيتم فاجئ كثيرً تلم أ  بصراحة أنا  نايا.سجن صيدبزيارتك عند ذهابك إلى  

  .، لأني توقعت أنه أشبه بسجن مدني، وأننا سنرتاح من الفروع الأمنيةسجن صيدنايا إلى ينقل

ا تم تعصيب أعيننا وجاءت سيارة وفي اليوم الثالث صباحً   ،بقيت في الشرطة العسكرية ليلتين .٥٠

 مغلقة لنقلنا، ومنذ اللحظة الأولى لدخولنا السجن بدأت المعاملة السيئة.

 صيدنايا مرحلة الانتقال إلى سجن 

، حيث منذ اللحظة الأولى لدخولنا إلى سجن طلبوا م٢٠١3في ذلك في الشهر الرابع من عام  كان   .٥١

ننا ونضع رؤوسنا في الأرض بطريقة لا  ي منا أن نعصب أعيننا بنفسنا وكنا نضع أيدينا على أع

تم إدخالنا إلى بهو، ومنه   أمام أقدامنا.  (١)  مسافة لا تزيد عن متر واحد  نرى سوىنستطيع أن  

ا  ن عندما سألو   ثم  وأعيننا،وأيدينا فوق  الجاثي  كنا جميعا في وضع    .على طرف اليمين  ،إلى ساحة

إلى   بعض المعتقلينوأتوقع أنه كان هناك أحد ما، لأنه كانوا يأخذون   ،من جاء إلى هنا قبل الن

إلى الأسفل ولا أذكر كنا في أي   ناقاموا بنقل   بعدها  م.الطرف الخر من الساحة ويقومون بضربه

 نا. بدأوا بضرب وقاموا بتجميعنا بعدها نزلنا،  

كان يفترض من الجميع أن    دالعبحيث بمجرد الانتهاء من    خمسة   الرقم  بالعد إلى  بعدها بدأوا .٥٢

كنا نتعرض إلى أبشع   أثناء نقلنانقلونا إلى الزنزانة.  ،  بالضرب  وبعدها انهالوا علينا  ا،يكون عاريً 

، أو كسر عند وصوله إلى ، أو نزفجرحمن ال حيث لا يكاد أحد يخلو الضرب والتعذيب أنواع 

 الزنزانة.  
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كان هناك   .اوباردً  ا وكنا نستطيع رؤية بعضنا بصعوبة حيث كان المكان معتمً ، معتقلين كنا ستة .٥3

دورة   تتضمن،  م(٢م*  ١.٥مساحة )  ضوء ضعيف في السقف، ولم تكن مساحة الغرفة تتجاوز

 . مياه صغيرة في زاوية الزنزانة

الملابس وبدأ    ارتديناملابسنا، وعندما    أعطونابعد ما يقارب ثلاثة أيام،  و  ،  بنااجن أم على  اكنا نن .٥٤

نسمع صوت القمل وهو  وكنا ندوس على أقدامنا    ، إلى الدرجةبشكل كبيربدأنا نعاني من القمل  

 يطقطق تحت أقدامنا. 

لنا وجبة واحدة من فتحت أسفل الباب، بحيث من يمد يده لأخذ الطعام من المعتقلين،    قدمكانت ت .٥٥

ا على يده، لذلك أصبحنا نتناوب في إحضار الطعام الذي كان كان لا بد أن يضرب ضربا أليمً 

عبارة عن بضع حبات من الزيتون والقليل من البرغل أو الأرز، ويوجد فوقها حبة من البطاطا  

 .  ةالمسلوق

ا. لم يتم إخراجنا من الزنزانة  يومً ثمانية وعشرين في تلك الزنزانة مدة ما يقارب  بقينا نحن ستة .٥٦

هي    ا، وإنما كنا نتعرض للضرب أثناء إحضار الطعام، وكانت المعاناة الكبرى بالنسبة لنا،أبدً 

وهو إسهال شديد لدرجة إنه )  أحد المعتقلينبه    أصيبالقمل، إضافة إلى المرض الشديد الذي  

. وكنا نسمع في الممرات أصوات  (اضطر في الفترات الأخيرة أن يستقر في دورة مياه منفردة

 والصورة.  التعذيب

الزنزانة   .٥7 تلك  لنا في  اليوم الأخير  بشكل عا  نزعأخرجونا وطلبونا منا  في  ر، وبعدها ملابسنا 

تم تجميع المعتقلين    داخلية فقط.جماعية، وتم إعطائنا ملابس  إلى زنزانة  أدخلونا    حيث  صعدنا

 .ثنين من الضباط تم نقلهم إلى زنزانة أخرىا امن كتيبة الدفاع الجوي في تلك الجماعية عد

  ، بعد ما يقارب ساعة على تجميعنا في تلك الزنزانة، قاموا بإحضار الطعام، وإعطائنا التعليمات .٥٨

وأن نعصب   جاثياً  وضعالب   طنه بمجرد فتح الباب الخارجي للزنزانات يجب أن نستدير إلى الحائأ

في نفس   ا،من أجل تخويفنا تم اختيار أحد المعتقلين وقاموا بضربه ضربا شديدً .  بأيدينا  أعيننا

 الجماعية. 
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من مدينة دير الزور   وبعدها اختاروا معتقلاً   ته،ثم بدأ بسؤال كل واحد من المعتقلين عن مدين  .٥9

، وكان رئيس الجناح الزور  علمنا فيما بعد أن رئيس الجناح من دير  ة،ليكون رئيسا للجماعي

لضرب  يتعرض    مخالفين، وكان يجيبه لا توجد مخالفات، وبعدهاالويسأله عن    يدخل كل يوم

 قد يصل للموت، حيث يغمى عليه عندما يتم تركه.  شديد وتعذيب

كان التعذيب   التعذيب.من أجل    نياستمر الأمر لثلاثة أيام، ثم اتفقنا معه أن يختار كل يوم معتقل .٦٠

 .البواري الحديدية أو ،بمختلف الأدوات من الضرب بالكبل

كبير في ضرسه   للالتهاببالتراجع كثيرا، فقد تعرض  أحد المعتقلينفي تلك الفترة بدأت صحة   .٦١

.  ثم التهب صدره  بالانتفاخوأدى إلى خراجات في الفم انتشرت في كل فمه، وبعد ذلك بدأ وجهه  

في تلك    وتوفي، لكن لم يستطع بلعها ولا إخراجها  هوضع لقمة في فم  خلاله أكله للطعام حاول 

  اللحظة.

أيام على خروجنا إلى الجماعية. رغم إن رئيس الجماعية أخبرهم   كان ذلك بعد ما يقارب عشرة .٦٢

بوضعه سابقا، وعندما قاموا بسحبه إلى منتصف الجماعية، وانهالوا عليه بالضرب، بعد ذلك 

لقد كانت هذه أول حالة وفاة داخل    بكل برودة دم واستهزاء الن سيتعافى.  الجماعيةقالوا للرئيس  

السجن، تركت فيني أثرًا كبيرًا في نفسي، فقد بقي ملقى أمام الجماعية مدة لا تقل عن يوم، ثم 

 جثته، وكنا على أمل أن يكون قد تم نقله إلى المستشفى، ولكنه ذهب ولم يعد.  بسحبقاموا 

باردا .٦3 الجو  الجماعية، وكان  تلك  التي مورست علينا في  التعذيب  أساليب  دخل   كذلك كان من 

بالماء البارد، وقاموا بسكبها   ع.ع  وطلبوا منالسجانين إلى الغرفة   تعبئة العبوات البلاستيكية 

علينا بأمر    ءالنوم عليها عند الندا، وبعدها طلبوا منا  وعلى البطانيات وتركونا مبتلين بالماءعلينا  

كانت ليلة بارة وعصيبة    ا بالأغطية.وبمجرد أن نسمع هذا الأمر علينا أن نلتفت جميع  "نيام"،

بإسهال شديد   أصيب عدد من المعتقدين  .، أدت إلى مرض أكثر من معتقل في اليوم التاليعلينا

ينحف بشكل غريب    معتقل آخر بعد عدة أيام بدأ    .أيام من إصابتهثلاثة  بعد    أحدهم   أدى إلى موت 

الإسهال بدأ يفقد إصابته ب ضافة إلى  بالإ  معتقل آخرإلى أن توفي هو أيضا بسبب الإسهال الشديد.  

حيث كان يتحدث بأشياء غريبة وغير مترابطة، إلى أن توفي هو الخر    أيامه،عقله في أواخر  
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الليلة. كذلك علمت    ذمنأيام    بعد ما يقارب عشرة ضابط برتبة نقيب من حمص توفي    أنتلك 

 أثناء نقلنا إلى الشرطة العسكرية.  هولكننا لم نر ا،أيضا في فرع الجوية، لأنه كان معتقلا معن

فعثروا في غرفتنا على مسبحة وهي عبارة ،  فجأة للتفتيش  ء السجانونجاالمرات    في إحدى  أذكر .٦٤

ونعقد   البطانيات  من  نسحبها  كنا  خيوط  )عن  وثلاثين  أننا   (33ثلاثة  اكتشفوا  وكذلك  عقدة، 

إلى الغرفة   السجانعندما دخل  و  .من الحمام  مبقربنا بواسطة نافذة تطل عليه  الذي  نتواصل مع

وعندما رفع غطاء مصرف الماء في   ،أنه لا يوجد  وأخبرهسأل رئيس الغرفة عن المخالفات  

  وعندها قاموا بإخراجه مع عدد من المعتقلين   بر خياطةا  شم.الغرفة قال رئيس الغرفة يوجد  

وقاموا بإخراجهم من الجماعية، وبدأنا نسمع أصواتهم التي ملأت    ين أخرين،وهو ثائر ومعتقل 

كانت وجوههم مشوهة    ، وعندما عادواسجاني صيدنايا أرجاء السجن، حيث اجتمع عليهم جميع  

أثناء إعادته إلى الجماعية تلقى ركلة    أ.عإلا    ،تماما ولم يستطيعوا المشي على أقدامهم جميعا

بسند يده على الحائط خلال وقوعه عندها وقعت   قامعلى ظهره من قبل أحد السجانين وعندما  

وفاته حيث قال له  في  عيناه بعين السجان واستطاع رؤيته وكانت هي هذه اللحظة هي سبب  

على صدره أدت إلى وفاته مباشرة، وعندما ه  قوية بواسطة قدم  لني ركلةورك  سجان أنظر إلي  ال

كان  .  الصدري متهشمة لدرجة كبيرة  قفصهقاموا بإغلاق الباب توجهنا إليه مباشرة، كانت عظام  

لا أعرف عنه شيئا    ،وقد مات العديد من المعتقلين على يديه  ،ا بمعاملته سيئةهذا السجان معروفً 

كانت هذه الحادثة قبل خروجنا بوقت قصير أي في    علوي.  سوى صوته ولهجته الواضحة انه

 . ٢٠١٤ مايوأواخر 

سمعنا   .٦٥ المرات  إحدى  لنافي  الملاصق  المهجع  من  شديد  تعذيب  باب    ،صوت  فتح  ذلك  وبعد 

بضربي بعدها  وقام    العلوية وأن أكون جاثيًامني أن أنزع ملابسي    واوطلب  نادوا اسميالزنزانة و 

من أصدقائك في المهجع المجاور، ولا زال هناك    قد مات ثلاثةالسجان لوقال لي   .اا شديدً ضربً 

نعلم أنك كنت تتواصل مع المهجع المجاور، ومعك     وأنناولكنه ينتظر موتك أولًا   سيموت، معتقل  

وانهال علي بالضرب مرة أخرى،   لا أحد سوايمن هما الن، فقلته اعترف  من المعتقلين اثنان

برفع   آخران  معتقلان، بعدها قام  من دير الزور والخر من اللاذقية  آخر  وقال لي بل يوجد معتقل

أن هذا يوم موتي. إذا كان  با  ، وكنت متأكدً في الأسفل  قاموا بسحبنا إلى غرفة زيارات  ما.هييدأ
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، فكيف الن وقد اكتشفوا أني على  التعذيبكانت كفيلة بزيادة    تعذيبيأثناء    خبمجرد أن أصر

 ا إلىعندما دخلت إلى غرفة الزيارة لمحت بعد أن وقفت مستديرً .  تواصل مع الغرفة المجاورة

من   لأعرف القصة  الحائط، شعرت أن السجان خرج من الغرفة وحاولت الاستمالة قليلًا   جهة

وأنا معصوب  معتقل آخر إلى هناك واقتربت  تعال  لي  السجان وقال  اللحظة دخل  تلك  ، وفي 

قال لي و  من أثرها على لأرض،ووقعت    كلي ركلة قوية بحذائه على وجهي العينين، ثم قام بر

 عندما يأتي دورك ذكرني بما فعلت.  

، جاثي، وتم إدخالي إلى غرفة بوضع  ترممئة  نودي على اسمي، ومشيت ما يقارب    بعدها بقليل .٦٦

وكنت أضع يدي على عيني، وكنت أستطيع أن أرى فقط موضع القدم، ولكني عندما دخلت إلى 

وقد استطعت تمييز شخص جالس   ،الحائط  جهة   الغرفة كنت جاتيا ولكني لم أرى لأنه وجهي نحو 

أمامي دون أن أراه ولكنه تحدث معي بطريقة شعرت أني لست في سجن، حيث قال لي بكل  

 " كمان بالسجن هذا لا يجوز   اوترجعون تخالفو  سجن صيدنايا  وجئتوايا ابني أنت خالفت  "هدوء  

؟، ولم أتجرأ على إخباره بسبب الجوع الشديد  م لماذا كنتم تهربون الخبز إلى زنزانتكثم تابع قائلًا 

وقال لي الن ستعودون    يا سيدي،والعقوبات التي كنا نتعرض لها، وإنما قلت له من نوع الفضول  

عندما قلت له حاضر   تتكرر،لمثل هذه الأمور بأن    ولكن لا أريد  يحاسبكم أحد  ولنإلى المهجع  

 . سيدي كما تريديا 

 .وأنا مستغرب حيث لم أتعرض إلى أي تعذيب أو محاسبة بعد أن عدت إلى المهجع .٦7

رئيس الجماعية    ناوأمرأنا وبعض المعتقلين الخرين.  في اليوم التالي صباحا، نودي على اسمي   .٦٨

المهجع،   السفلية ثم  بوضعنا وسط  الداخلية  الملابس  بخلع ملابسنا عدا  لرئيس   ، أمرونا  وقالوا 

 .  قبل أن نعود الجماعية هؤلاء لا يجوز أن يرتدوا شيء

انهالوا  ثم    أحد السجانينعلي   عند وقت الغذاء فتحوا باب المهجع، وأمرنا برفع أرجلنا، ونادى   .٦9

على   السوطعلى أقدامنا حتى يكاد جميع من في السجن يسمع صوت    بالضرب  وآخرين  علي

 قدماي وركبتاي. أيام لا أستطيع النوم من شدة الألم في ( 3)بقيت بعد ذلك مدة ثلاثة . أقدامنا

 . كنا طوال تلك الفترة نسمع أنين المعتقلين من الألم من المهجع المجاور .7٠
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كانت المعاملة في أفضل، وجاء الرئيس السجن جولات إلى السجن،  كاملًا    شهرًاأذكر مرة عشنا   .7١

صحية، وتم إعطاؤنا علاج ودواء، كما بدأ    مهجعثم نقلنا إلى    ،وبدأ يفتش على وضعنا الصحي

بعد   .اولكن الأمر لم يطل كثيرً   مسيحي،تغير وهو    يتحسن نظام الطعام، وسمعنا أن مدير السجن

فترة بدأت تسوء الأمور مرة أخرى فسمعنا إشاعة تقول إنه تم تصفية مدير السجن المسيحي من 

ولا نعرف مدى صدق هذه الرواية، ولكن بالفعل تغير الوضع إلى    في سجن صيديانا  قبل مساعد

 ا. يومً  خمسة عشرالأفضل مدة لا تقل عن 

،  سجن صيدياناأما بالنسبة لأهلي فقد استطاعت والدتي بعد ما يقارب الشهرين على وجودي في   .7٢

ابن عمتي يتم  انودي على    حيث  ، تأمين زيارة لي عن طريق  سمي من أجل زيارة، وقبل أن 

وطلب مني   ،كوني كنت فقط بالملابس الداخلية  ؛تم أخذ ملابس خارجية من أحد المعتقلين  يإنزال

طلب منا الاستدارة نحو الحائط    العينين، وعندما وصلتو تم إنزالي وأنا معصوب    اأن أرتديه

أنه لم أكن وحدي حيث كانت التعليمات توجه    ه وشعرت من خلال كلام  الجاثيوالجلوس بوضع  

وأن نتلقى معاملة جيدة ونأكل    نظهر أنفسنا بأننا بأحسن حال  أن  ، حيث طلب مناجماعي  بشكل

وعندما كشفوا أعيننا   ،ثم قاموا بنقلنا إلى مكان آخر  ،كما تم تهديدنا بعدم ذكر أي اسم  ،اطعاما جيدً 

برفقتي   وكان  الستارةكشفت    ، بعدهابحالة جيدة  لنبدووطلب منا تعديل ملابسنا    ة،كنا أمام ستار

زائرين ويفصل بينهما ممر فيه حراسة  للالعناصر، وكان أمامي شبك يقابله شبك آخر    رجال  أحد

. وبعد الزيارة تركت لي والدتي ا بالنسبة لي عندما رأيت والدتيا كثيرً كان الموقف مؤثرً .  شديدة

   بعض الأموال لكن الحارس استولى على نصفها.

ا، كانت أمي  التي استمرت ما يقارب السنة وشهر واحدً صيديانا  خلال فترة اعتقالي في سجن   .73

 ( يومًا. ٤٥وأربعين ) ةخمسكل بزيارتي تقوم 

 والعودة إلى كتيبة الدفاع الجوي  ياصيدناسجن الخروج من 

في أي لحظة. في أحد    والقتلمع التعذيب، والخوف من    صيدياناتمر الأيام في سجن  هكذا كانت   .7٤

ا على غير العادة من حيث جاؤوا لتوزيع الطعام وكان الطعام جيدً   ١١/٦/٢٠١٤المرات بتاريخ  

حتى دخل السجانين، وتوجهنا  بأكل الطعام  وما أن بدانا    الدجاج،الكم والنوع، حيث قدموا لنا  
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كالعادة جميعا إلى الحائط، وعصبنا أعيننا بعد أن كنا نسمع أصواتهم أثناء مرورهم على باقي 

يركل الطعام بأقدامه،   وعندما وصلوا إلى مهجعنا قاموا  .المهاجع والمناداة على بعض المعتقلين

الطعام  ووضعوا الغرفة فوق  الموجودة في  نفس   من  المنظفات  الأواني، وفي  مسحوق غسيل 

 الوقت بدأوا بالسب والشتم. 

على    ن ديواحدة فقط    وىوبما أننا جميعا أبناء دع  بدأوا بالمناداة على الأسماء واحدا تلو الخر  .7٥

المهجع  أسمائنا جميعً  الطابق    وتجميعناا، تم إخراجنا من    جميعًا ، وكنا  الأرضيفي غرفة في 

خائفين ولا نعرف أي مصير ينتظرونا، وكنت أتساءل في نفسي يا ترى هل سيتم نقلنا إلى سجن 

على   مجبرينوكنا من    ننا،قوذ ووبعد ذلك وفي نفس المكان قاموا بحلق شعر رؤوسنا    ،تدمر

وبعد ذلك تم نقلنا إلى صالة بنفس الطابق أشبه بقاعة محاضرات، وهناك   ،عصب أعيننا بأيدينا

 .  بالرؤيةمح لنا لأول مرة س  

بأن هناك ما مرسوم    أخبروناكانت القاعة مليئة بعناصر من الشرطة العسكرية والضباط الذين   .7٦

السيد الرئيس، وبدأوا بمحاضراتهم عن فضائل ومكارم سيد الوطن، ثم    من  السجناء  عنعفو  

أخبرونا أنه سيتم إعادتنا إلى القطاع العسكري لإتمام الخدمة الإلزامية، وقاموا بإعادة الأمانات 

إلى الشرطة    )البراد(  نا بالسيارة المغلقةونقل  ثمحيث كان معي مبلغ من المال وتمت إعادته.  .  لنا

  .العسكرية، وعندما وصلنا إلى الشرطة العسكرية كان الوقت بعد الظهر بقليل، وتم إنزالنا

المساعد جعفر وقام بضربنا جميعا بشكل . عندها جاء  تعج بالمكانا، والأصوات  كبيرً   كان العدد .77

وعندما وصلنا إلى    إلى إدارة الدفاع الجوي في المليحة،  نقلناتم  بالمغرب،    . وبحلولعشوائي

عندها    .في ساحة خارجية إلى أن حل الصباح  ونمنا هناك ليلة واحدة   الإدارة العامة للدفاع الجوي

 . ةبعد إعطائنا توجيهات سياسي تحت حراسة شديدة نقلونا بواسطة سيارة مكشوفة 

وكان يرأسهم ضابط المالية برتبة رائد. لم أعد    ،يوجهون السلاح علينا  خلال تلك الرحلة كانوا .7٨

أذكر اسمه، وعندما وصلنا تم وضعنا في مكان أشبه بقاعة المطالعة، وعند الظهيرة جاء ضابط 

توزيعنا كل إلى كتيبة بعد ذلك قاموا بالأمن آنذاك واسمه عماد عسكر، وعندها بدأ يقرأ أسماءنا.  

عندما وصلت وجدت أن قائد الكتيبة    .حيث جاءت سيارة وقامت بنقله إلى كتيب الأولى  السابقة
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ا رغم   عمومً عادلًا   كانولكنه  ، وهو علوي  واسمه العقيد حسن عاصي. وهو من صافيتا   ،قد تغير

 . عصريته

أنت كنت محاسب الكتيبة سابقا أليس   لي  إلى مكتبة قال  العقيد حسن عاصي عندما استدعاني .79

الأمر،    سأتولىفقلت له أنا    هناك بعض المهمات الناقصة،فقال لي   ،كذلك؟ فقلت له نعم يا سيدي

 .ستعود إلى عملك السابقو يمكنك العمل عليها بعد أن ترتاحفقال لي تمام 

لفت الانتباه  لا أريد أن اولكن    ،منذ اللحظة الأولى لخروجي كنت أبحث عن طريقة للانشقاق  .٨٠

في التعامل   ينمني وحرص  متخوفينكان    .كسب ثقتهم كي أستطيع التحرك بسهولةأ  وأريد أن

 ، ولا يفرق معي كاملبالالفوج  الذي كان يخطط للاستيلاء على    فأنا برأيهم ذاك الشخص  ،معي

عندما سلموني سلاح مع ذخيرة كنت شبه متأكد انه ذخيرة    .في داخل الفوج  أي ضابطأن قتل  

أني دائمً  أنهم كانوا يرسلون بعض  خلبية، وكنت أشعر  المراقبة، حتى  العناصر  رجال  ا تحت 

  . ا كل الحرص في أي حديث مع العناصر والضباط معرفة ماذا أفكر، ولكني مع ذلك كنت حريصً ل

وهو مدرس لغة عربية، قال لي إذا   ،علوي تربطني به علاقة جيدة  هناك ضابط أنه كان  حتى  

حتى أنا إذا سألتك عليه لا تبوح به لي وأتوقع أنك تفهم ما أقصد، كنا نتحدث   كنت تفكر بأي شيء

 . هصا مندائما في نقاشات فيما بيننا ومع ذلك كنت أنا حريً 

فاجئني بسؤال   قبل اعتقاله،  المرات كان هناك ملازم علوي تربطوني به علاقة جيدة  إحدىفي   .٨١

فأنا متأكد سيقومون   إدلب ، فقلت له إن ذهبت إلى  إدلب  لي إلىقال    ،قلت له إلى أين  ،متى ستذهب

  أن أحداً أرسله لمعرفة بماذا ا  بذبحي، فقال لي أنت بالنسبة لهم بطل قومي، فقلت وأنا مدرك تمامً 

 يوجد أحسن من هذا الحال بالنسبة لي.   ولاناقصني  ولا هنا مرتاح أفكر له أنا

إيجاد وسيلة للخروج وإبعاد أنظار الضباط   أحاولوكان لا بد من أن    تحيط بي  بدأت الضغوط .٨٢

بالنساء،   اوجدوني مهتمً إن  عني، فقلت في نفسي لا بد أن أفتح مجال للعلاقات مع النساء لأنهم  

وبالفعل تعرفت على امرأة في مدينة دمشق، وتصورت   ،فهذا يعني أنه لا علاقة لي بأمور الثورة

  الان حبيبة   بأن لدي  جنسية، وعندما عدت أخبرت ضابط أمن الكتيبةها ايحاءات  معها صور في

عندها شعر بسعادة    ،وأظهرت له الصور،  في دمشق واحتاج أن أذهب إلى دمشق كل مدة للقائها
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كل فترة إجازة لمدة خمسة عشر يومًا. كبيرة وشعرت كأنه رجل آخر أمامي فقال لي كما تريد  

 بعد ما يقارب مدة ثلاثة أشهر.  حدث هذا الأمر

السجن    شهرًا  عشر  أحد  أمضيت .٨3 في  بقائي  مدة  كانت  المعتقل،  من  خروجي  بعد  الخدمة  في 

نصف    ئيفي مهمة، وكما تم إعطا  أننيمحسوبة من الخدمة، حيث كان تبرير غياب بتلك الفترة  

راتب عن كل شهر، وبذلك أكون قد خدمت ما يقارب خمس سنوات مع المدة التي قضيتها في  

 السجن.

جيدً السجن  خروجي من    بعد .٨٤ كان وضعي  الكتيبة،  في  ثقة   اا جدً وخدمتي  استطعت كسب  فقد 

لكن مع ذلك كان همي  .  ، وكان كل الضباط يريدون راحتي ولم أترك لهم مجال للشكيالجميع ب

يجري   عمافي الوقت الذي كنت أسمع فيه    الوضعيجاد فرصة للتخلص من كل هذا  االأكبر هو  

داخل سوريا كانت الكتيبة لا يوجد فيها أي شيء، حتى أنني عندما كنت أذهب إلى مدينة دمشق 

لكني مع ذلك كنت مطلع تماما على ما يجري في الساحة، وفي تلك الفترة  .  اكان الوضع آمن نسبيً 

ساعة إلى مدينة دمشق، وفي البداية أربع وعشرين  تقدمت بإجازة إلى العميل فاتح الخلف لمدة  

فأكثر    أكثر  لم يوافق عليها، وبعد ذلك تدخل جميع الضباط من أجل التوسط لي، حيث بدأت أشعر

وثقت معهم  علاقتي  بي.  همبتوطيد  الوقت   الكبيرة  أن  ذلك شعرت  كل  وأن   بعد  للانشقاق  حان 

 وضعي لم يعد يثير الشكوك.

 الانشقاق من كتيبة الدفاع الجوي في الضمير 

 .أخبرتني والدتي بأن أتواصل مع أحد أقربائي لمساعدتي في الانشقاق  ،٢٠١٥  مارسفي أواخر   .٨٥

انتباه. وخصوصا كان  تواصلت معه بسرية شديدة ومسحت مكالمة بيني وبينه خوفا من لفت 

العقيد حسن عاصي يأخذه هاتفي مني أحيانا، بحجة قراءة الكتب المحملة عليه، وسألني قريبي  

بطريقة ما، فقلت له نعم، وطلب مني عندما أستطيع   حماةإن كنت أستطيع القدوم إلى مدينة    ف.ش

 أن أعلمه عن الوقت الذي سأخرج فيه.   الخروج من الكتيبة

الإجازات، وقال لي ألا تريد النزول   سجل، طلب مني العقيد إعداد  ٢٠١٥إبريا    في بداية شهر .٨٦

أرافقك في طريقك أثناء ذهابك    قد  لا لست مضطرا حاليا ولكن  له  فقلت  ،في إجازة هذا الشهر
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، فقال لي  يتقاضيت راتب، وبنفس الوقت أكون قد مايو في بداية شهر  طرطوسفي إجازتك إلى 

، وعندما يأتي اليوم المقرر إبريلفي التاسع من شهر    على كل حال ضع لك اسم في الإجازات

قال لي   إبريل  إن كنت تريد النزول أولا، وعندما جاء يوم التاسع من شهر  تقرر  تلإجازتك أن

قال إذن سينزل عسكري عوضا عنك في   ، فقلت له لا يا سيدي  ،العقيد ألا تريد النزول في إجازة

  .فقلت له كما تشاء يا سيدي، هذا اليوم

للخروج مع   .٨7 أجد أي حجة  أن  أن علي  أخبرني  الذي  فيه مع قريبي  تواصلت  الذي  الوقت  في 

  تواصلت مع شقيقتي   نيبيومقبل الموعد المحدد    .الكتيبة في اليوم الثاني عشان من نفس الشهر

رسائل في وقت المساء، وهو الوقت الذي أتوقع فيه أن هاتفي قد يكون    لي  ترسل  وأخبرتها أن

 . والدتي مريضة أنمع العقيد لتخبرني 

ذهبت إلى السجن المؤخرة، ومن   ، ثمقعت البريدوعلى العقيد و افي اليوم التالي ودخلت صباحً   .٨٨

حوالي  عند  ا  ركضً ، ولكني عدت  ظهرًا  ةالثاني  عةاقبل السولا أعود    البريد.  لجمععادتي أذهب  

وصلت   متر.كيلوواحد  من المؤخرة إلى الكتيبة التي تبعد حوالي  الحادية عشر ظهرًا  الساعة  

وتظاهرت بالتعب الشديد وأني لا أستطيع الكلام،   بالإعياءا وأنا ألهث وبشدة حتى أني بدأت  متعبً 

ا، وقد تم إسعافها إلى مدينة حماة. وأريد فقلت له أمي متعبة جد    ،فقال لي العقيد أخبرني ماذا حدث

سأضطر   وإلاالنزول    كان بإمكانك النزول، فقلت له علي    أنالنزول الن لرؤيته، فقال لي سنرى  

. تظاهرت بحاجتي الشديدة للنزول، فقال لي سأرى ما يقول العميد، وعندما  هربًا  إلى الخروج

  ذقنه ، فقلت له العميد يحلق    ذقنه  انتظر حتى يحلق  تواصل مع مدير مكتبة وليد الحمدان قال لنا

، وبعد قليل تواصل ي العقيد اهدأ قليلًا ل  ، فقالرؤيتها وأنا أمي مريضة وقد تموت ولا أستطيع  

ولكني لم أقبل النزول،    مع العميد يطلب إجازة وأخبره أن لي إجازة في التاسع من هذا الشهر،

وعندما    ،الإجازات وقال اذهب إلى العميدعطاني العقيد سجل  أفقال العميد العقيد أرسله إلي و

ي  ،وصلت سلمته سجل الإجازات تنزل  لم  لماذا  إلي وقال  بني يوم إجازتك في  ا  وعندها نظر 

النزول  ، التاسع من هذا الشهر النية في  ا أجبرني على  ا طارئً ولكن ظرفً   فقلت له لم تكن لدي 

مليئة   فقريتيفقلت له أين سأنزل يا سيدي   ،المطالبة بالنزول، فقال لي لماذا لم تكن تريد النزول

بالإرهابيين أما الن سأنزل إلى مشفى حماة أي إلى المناطق سيطرة الحكومة السورية. إن كنت 
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 ، اكانت روايتي لا يمكن أن تترك مجالا للشك أبدً .  لتوسط لوالدتي فأرجوك أن تتدخللتعرف أحد  

وافق العميد على إجازتي بكل سهولة، وقال لي   فقد حاولت إبعاد الشكوك عني من كل النواحي.

قلت له أريد  وبعدها  ،  مواصل معكتأي طارئ فسأ  طرأا يكفيني  فقلت له حاليً   .أيام  هل يكفيك ثلاثة

تستطيع الن فسيكون هناك خطورة على حياتك لي لا  فقال  اليوم،  المسلحين    النزول  في  من 

المدينة  الضمير أهالي  بين  اتفاق  هناك  كان  المدنيين  .  لعبور  محددة  ساعات  على  والفوج 

قال لي عليك أن تنتظر حتى صباح   ، لذلكوالعسكريين، وكان الوقت خارج تلك المدة المحددة

 كنت   عندها أخذت الإجازة منه، وكان مكتوب عليها إجازة لمدة ثلاثة أيام إلى حماة المدينة.  .الغد

تحسبً حريصً  والدتي،  توتري وخوفي على  أن أظهر  الليلة على  تلك  أحد  ا في  أي  ا من وجود 

المبيت التابع   حافلةأنام في تلك الليل وعند الصباح خرجت في    ألايراقبني، حتى أنني حاولت  

القطيفة،  للفوج عند حاجز  بإنزاله  العناصر  وقاموا  قام رجال  هناك   ةتابع  حافلة  بإيقاف  ومن 

 .  م لشركة خاصة للنقل وصعدت معه

لحماة.  لذهاب إلى مدينة صوران التابعة  لسيرفس صغير  ب  ت، صعدحماةعندما وصلت إلى مدينة   .٨9

كانت مدينة صوران جزء  على الانشقاق. تي بناء على توجيه قريبي الذي تعهد بمساعد كل ذلك

منها تابع لسيطرة الجيش الحر، والجزء الخر تابع لسيطرة جيش الحكومة السورية. بعد أن 

سيارة من    كان قريبي بصحبة سائق  دخل صورانمعبرت حواجز النظام بكل سهولة، وعند  

 مليء بأسطوانات الغاز من الخلف.  "بيكابنوع "

فقد كنت أرتدي   شبيح،آنذاك أن أنزع الحذاء العسكري، والملابس التي كانت توحي    كان علي   .9٠

من   عسكري صحراوي.  الجنزبنطال  وحذاء  سوداء  كنزة  الملابس،   بعد  مع  هذه  نزعت  أن 

وعشرين   ةثلاثداخل الصوران على  . مررنا  وارتديت ملابس مدنية عادية، انطلقنا مع السائق

وكان    يحة النظام(ب )التي كانت مليئة بش  ا تابعة للجيش السوري، ما بين صوران وأبو داليحاجزً 

 أماكن الجيش الحر.  نحومتوجه جداً خصوصًا إذا اكتشفوا أني ا الأمر بالنسبة لي خطرً 

وذلك بسبب خطورة    ؛في مدينة صوران من أصعب المواقف أثناء شقاق  بالبيكاب  كانت رحلتي  .9١

بكل    ر مرلكن الأم  .والمناطق سيطرة الحكومة السورية  الموقع الذي يفصل بين الجيش الحر
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أسطوانات حصول على المال مقابل السماح بعبور  ال، فقد كان هم عناصر الحواجز هو  ةسهول

سأل  و  ناللجيش السوري عندما أوقف  حاجز وصلنا إلى آخر    . عندمااالغاز التي كان عددها كبيرً 

لكنه سيضطر  نظامية  عني وطلب هويتي، فقال له قريبي إنه شاب عسكري وجاء ضمن إجازة  

إلى الدخول من أجل إلقاء نظرة على والدته التي تصارع الموت، فقال لي ادخل ولكن أخفي  

 ي وأي شيء يدل على أنك عسكري. نإجازتك يا أب 

لي تكمن في مناطق سيطرة الجيش الحر، إذ أني بدأت    الخطورة بالنسبة ليقريبي بأن    أخبرني .9٢

   ا في جيش النظام.أقترب من قريتي، والجميع يعرف أنني كنت عسكريً 

من تجنب جميع حواجز   تمكننا إلى طرقاتجهنا  )الموالي( تابعة لمحافظة إدلبال مناطق الكانت  .93

وعندما وصلنا إلى حدود قرية تل سلطان، أخبرني قريبي أنه لا يستطيع إدخالي    الحر،الجيش  

على حدود القرية من الطرف    يا من أي مسؤولية أمام الجيش الحر، وقاموا بإنزال إلى القرية خوفً 

 ت هناك استطعت المرور على منزل أحد أقاربي المتطرفة على القرية، وأخبرمن  الجنوبي، و

 . شقيقتي إلى أن جاءت مع زوجها، وقاموا بإدخالي إلى قرية تل سلطان عبر دراجة نارية

ليعلم  .9٤ القرية،  القرية  وااجتمع الأقارب وبعدها أهالي  إلى  وهناك أعلنت   كمنشق،  أني وصلت 

. في اليوم التالي، جاء  يانشقاقي، وقام أبناء عمي بإطلاق الرصاص في الهواء احتفالا بانشقاق

بعد ما يقارب انت بحمايتنا.  ، وقال لي  في صيديانا  أحد أقربائي، وسألني عن تفاصيل السجن

رغبة   على  بناء  تركيا،  إلى  زوجتي  بصحبة  زواجي  من  أسبوع  بعد  وانطلقت  تزوجت  شهر 

  .كانت متخوفة علي التي والدتي

   فيها. ا  التي لا زلت حتى الن مقيمً تركيا  ب ولاية أنطاليا  إلى    ٢٠١٥  مايودخلت بعد منتصف شهر   .9٥

تحت عقوبة الحنث باليمين بموجب قوانين الولايات المتحدة الأمريكية وليد العشبان بن عبد الله    ناأأقر  

 .دقاأن ما سبق صحيح وص

 






